

303 (VIII). Reports of the United Nations Visiting Mission to Trust Territories in the Pacific: printing of the reports

The Trusteeship Council,

Acting in accordance with rule 99 of its rules of procedure,

1. *Decides* that the reports⁴ of the United Nations Visiting Mission to Trust Territories in the Pacific together with the observations⁵ submitted by the Administering Authority for Western Samoa on the report on that Territory and the action⁶ taken thereon by the Council shall be printed;

2. *Requests* the Secretary-General to make arrangements for the printing of these documents at the earliest possible date.

T/895

345th meeting,
16 March 1951.

304 (VIII). Revision of the Provisional Questionnaire

The Trusteeship Council,

Having received the interim report⁷ of the Drafting Committee on the Questionnaire,

1. *Decides* to transmit the draft revised text of the Questionnaire prepared by the Secretariat⁸ to the Administering Authorities for their observations;

2. *Requests* the Administering Authorities to submit these observations to the Secretary-General, if possible, before 15 May 1951;

3. *Requests* the Secretary-General to prepare, on the basis of these observations of the Administering Authorities, appropriate documentation for the use of the Drafting Committee on the Questionnaire;

4. *Requests* the Drafting Committee on the Questionnaire to submit the final report during the ninth session of the Trusteeship Council.

T/854

330th meeting,
26 February 1951.

305 (VIII). Terms of reference of the Committee on Rural Economic Development of the Trust Territories

The Trusteeship Council,

Considering General Assembly resolution 438 (V) on rural economic development of the Trust Territories, of 2 December 1950,

Having regard to the importance and complexity of the problem and the need for thorough and detailed research and study before any appropriate conclusions can be drawn,

⁴ See *Official Records of the Trusteeship Council, Eighth Session, Supplements Nos. 2, 3, 4 and 5.*

⁵ *Ibid.*, Supplement No. 5.

⁶ See Council resolution 302 (VIII) above.

⁷ See document T/L.128.

⁸ See documents T/AC.32/L.1 and T/AC.32/L.1/Add.1.

303 (VIII). Rapports de la Mission de visite des Nations Unies dans les Territoires sous tutelle du Pacifique: impression des rapports

Le Conseil de tutelle,

Agissant en vertu de l'article 99 de son règlement intérieur,

1. *Décide* de faire imprimer les rapports de la Mission de visite dans les Territoires sous tutelle du Pacifique⁴, avec les observations que l'Autorité chargée de l'administration du Samoa-Occidental a présentées⁵ à propos du rapport sur ce Territoire et le texte de la décision prise à ce sujet par le Conseil⁶;

2. *Demande* au Secrétaire général de prendre toutes dispositions utiles pour faire imprimer ces documents dans le plus bref délai possible.

T/895

345ème séance,
le 16 mars 1951.

304 (VIII). Revision du Questionnaire provisoire

Le Conseil de tutelle,

Ayant été saisi du rapport provisoire⁷ du Comité de rédaction chargé du Questionnaire,

1. *Décide* de transmettre pour observations aux Autorités chargées d'administration le projet de texte révisé du Questionnaire établi par le Secrétariat⁸;

2. *Invite* les Autorités chargées d'administration à adresser leurs observations au Secrétaire général si possible avant le 15 mai 1951;

3. *Invite* le Secrétaire général à préparer, sur la base des observations susdites des Autorités chargées d'administration, une documentation appropriée à l'usage du Comité de rédaction chargé du Questionnaire;

4. *Invite* le Comité de rédaction chargé du Questionnaire à présenter son rapport final au cours de la neuvième session du Conseil de tutelle.

T/854

330ème séance,
le 26 février 1951.

305 (VIII). Mandat du Comité du développement économique rural dans les Territoires sous tutelle

Le Conseil de tutelle,

Considérant la résolution 438 (V) adoptée par l'Assemblée générale le 2 décembre 1950 concernant le développement économique des Territoires sous tutelle sur le plan rural,

Vu l'importance et la complexité de la question et la nécessité de procéder à des recherches et à des études sérieuses et approfondies afin de pouvoir tirer des conclusions utiles en la matière,

⁴ Voir *Documents officiels du Conseil de tutelle, huitième session, Suppléments Nos 2, 3, 4 et 5.*

⁵ *Ibid.*, Supplément No 5.

⁶ Voir la résolution 302 (VIII) ci-dessus du Conseil.

⁷ Voir le document T/L.128.

⁸ Voir les documents T/AC.32/L.1 et T/AC.32/L.1/Add.1.

1. *Decides* to establish a committee composed of China, the Dominican Republic, France, Thailand, the United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland and the United States of America to study the prevailing policies, laws and practices which in the Trust Territories relate to land, land utilization and the alienation of land, taking into account the present and future needs of the indigenous inhabitants from the standpoint of the basic objectives of the International Trusteeship System, as set forth in Article 76 of the Charter, and the future economic requirements of the said Territories, as well as the social and economic consequences of the transfer of land to non-indigenous inhabitants;

2. *Authorizes* the Committee to obtain any information it may require from the Administering Authorities or other sources and to that end requests the Administering Authorities to co-operate with the Committee whenever necessary;

3. *Requests* the Committee to submit to the Trusteeship Council a progress report before the end of its next session.

T/833

318th meeting,
2 February 1951.

306 (VIII). The Ewe problem

The Trusteeship Council,

Having considered General Assembly resolution 441 (V) of 2 December 1950 on the Ewe problem,

Noting the statements⁹ made by the Administering Authorities regarding the electoral methods adopted for elections to the enlarged Consultative Commission for the Trust Territories of Togoland under French administration and Togoland under British administration,

Considering that these methods represented an effort to enable the sections of the population concerned to express their opinions,

Noting that certain groups in the two Trust Territories did not find it possible to take part either in certain stages of the elections or in the proceedings of the enlarged Consultative Commission,

1. *Notes* that the Administering Authorities propose to take steps in order to encourage these groups to take part hereafter in the work of the Commission;

2. *Urges* these groups to co-operate with the Administering Authorities in their efforts to seek a solution of the problem;

3. *Regrets* that a satisfactory solution of the problem has not yet been reached notwithstanding the delays involved;

4. *Draws the attention* of the Administering Authorities to the necessity of seeking a solution with the utmost expedition;

⁹ See *Official Records of the Trusteeship Council, Eighth Session, 330th, 331st and 338th meetings, and Official Records of the General Assembly, Fifth Session, Fourth Committee, 153rd and 162nd meetings.*

1. *Décide* de constituer un comité composé de la Chine, de la République Dominicaine, des Etats-Unis d'Amérique, de la France, du Royaume-Uni de Grande Bretagne et d'Irlande du Nord et de la Thaïlande, chargé de procéder à une étude des principes directeurs appliqués, de la législation et de la pratique dans les Territoires sous tutelle en ce qui concerne la terre, son utilisation et son aliénation, en tenant compte des besoins actuels et futurs de la population autochtone envisagés en fonction des fins essentielles du régime international de tutelle énoncées à l'Article 76 de la Charte, des besoins économiques futurs des Territoires ainsi que des conséquences sociales et économiques de l'aliénation des terres au profit d'habitants non autochtones;

2. *Autorise* le Comité à rechercher auprès des Autorités chargées d'administration ou d'autres sources tout renseignement dont il aurait besoin, et, à cette fin, invite les Autorités chargées d'administration à coopérer avec le Comité chaque fois qu'il y aura lieu;

3. *Invite* le Comité à rendre compte de l'état d'avancement de ses travaux au Conseil de tutelle avant la fin de sa prochaine session.

T/833

318ème séance,
le 2 février 1951.

306 (VIII). Question des Ewés

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné la résolution 441 (V) que l'Assemblée générale a adoptée le 2 décembre 1950 au sujet de la question des Ewés,

Prenant acte des déclarations faites par les Autorités chargées de l'administration⁹ au sujet des méthodes électorales adoptées en ce qui concerne les élections à la Commission consultative élargie pour les Territoires sous tutelle du Togo sous administration française et du Togo sous administration britannique,

Considérant que ces méthodes constituaient une tentative pour permettre aux diverses parties de la population d'exprimer leurs opinions,

Constatant que, dans les deux Territoires sous tutelle, des groupes ne se sont pas crus en mesure de participer soit à certaines opérations électorales, soit aux travaux de la Commission consultative élargie,

1. *Note* que les Autorités chargées de l'administration se proposent de prendre des mesures pour encourager ces groupes à participer désormais aux travaux de la Commission;

2. *Engage instamment* ces groupes à coopérer aux efforts que font les Autorités chargées de l'administration pour trouver une solution au problème;

3. *Regrette* qu'une solution satisfaisante du problème n'ait pas encore été obtenue malgré le temps écoulé;

4. *Appelle l'attention* des Autorités chargées de l'administration sur la nécessité de rechercher une solution en toute diligence;

⁹ Voir *Documents officiels du Conseil de tutelle, huitième session, 330ème, 331ème et 338ème séances, et Documents officiels de l'Assemblée générale, cinquième session, Quatrième Commission, 153ème et 162ème séances.*